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کمتر از دو هفته تا آغاز مجلس یازدهم باقی مانده و برخلاف هفته های گذشته که بیشترین 

بحـث و تبادل نظـر نماینـدگان درخصـوص الزامـات کاری مجلـس آینـده بـود، ایـن روزهـا 

قریب به اتفـاق اخبـار گویـای ایـن اسـت کـه منتخبـان راه یافتـه بـه مجلس یازدهـم در تکاپوی 

رسـیدن بـه مصادیـق مسـئولیت های مجلـس آینـده اعـم از ریاسـت و اعضـای هیات رئیسـه، 

معاونـان مجلـس، روسـای کمیسـیون ها، رئیـس مرکـز پژوهش هـا و رئیـس دیـوان محاسـبات 

هسـتند و رایزنی هـا در بالاتریـن سـطوح بـا شـدت و حـدت درحـال انجـام اسـت. در حاشـیه 

ایـن تلاش هـا امـا روایت هـای غیرقابـل توجیهـی در خصـوص وجـود وحدت و پیشـبرد متمرکز 

برنامه هـا هـم بـه گـوش می رسـد کـه بـا مدنظر قـرار دادن سـایش های توئیتـری چند منتخب 

مجلـس آینـده و حامیـان سیاسـی آنهـا طـی روزهـای اخیـر ایـن احتمـال تقویـت شـده کـه 

درگیری هـای درون جناحـی در همـان مرحلـه اول یعنـی تعییـن رئیس و اعضای هیات رئیسـه 

گریبانگیـر فعالیت هـای نماینـدگان در دوره یازدهـم شـود.

  تعدد فراکسیونی و فراموشی وحدت پیش از انتخابات

 البتـه از آنجایـی کـه غالـب ایـن تصمیم هـا به صـورت سـنتی مانند مجالس گذشـته در جریان 

برگزاری جلسات فراکسیونی و بحث و تبادل نظر ذیل آنها صورت می گرفته و اساسا موفقیت 

در مجلس هم حرکت جمعی اسـت، این روزها ماجرای تشـکیل فراکسـیون ها، ضوابط، افراد 

و شـرح وظایف هرکدام به صورت جدی تری در دسـتورکار منتخبان قرار گرفته اسـت، هرچند 

داستان تشکیل این فراکسیون ها پیچیده تر از آنی شده که اهالی سیاست گمان می بردند. 

بـا وجـود اینکـه تـا چندی پیـش تصـور بـر ایـن بـود که صرفـا دو فراکسـیون سیاسـی اصلی در 

مجلس تشکیل خواهد شد، یکی دراختیار اصولگرایان خواهد بود و دیگری به صورت سنتی 

دراختیـار اقلیـت یعنـی اصلاح طلـب، اکنـون گمانه زنی هایـی درخصـوص تشـکیل بیش از دو 

فراکسـیون سیاسـی در مجلـس مطـرح می شـود، فراکسـیون هایی کـه هرچنـد ممکـن اسـت 

نهایتـا از آنهـا به عنـوان فراکسـیون اصلـی سیاسـی در مجلـس یازدهم نام برده نشـود و اتفاقی 

مانند تشـکیل فراکسـیون مسـتقلین که مجلس گذشـته را تبدیل به سـه گروه متفاوت کرد رخ 

ندهد، اما آنچه مشـخص اسـت اینکه به احتمال فراوان فراکسـیون های فرعی نسـبتا قوی و 

موثـری در حاشـیه فراکسـیون های اصلـی شـکل خواهـد گرفـت که مورد توجـه جدی خواهند 

بـود. جمع هایـی کـه احتمـالا خواهنـد توانسـت در تعییـن نظـر فراکسـیون اکثریـت یا اقلیت 

موثـر باشـند. بـرای مثـال اخبـاری کـه بـه گـوش می رسـد حاکـی از ایـن اسـت کـه در حاشـیه 

فراکسـیون اکثریـت کـه احتمـالا نامـی مشـابه عنـوان »فراکسـیون نیروهای انقلابـی« خواهد 

داشـت فراکسـیونی از وزرا و مدیـران نزدیـک بـه دولت هـای نهـم و دهـم تشـکیل خواهـد شـد 

یـا در حاشـیه فراکسـیون اقلیـت یـا همـان اصلاح طلبـان و اعتدال گرایـان فراکسـیونی چـون 

فراکسـیون زاگرس نشـینان کـه هم اکنـون میدانـدار آن غلامرضـا تاجگـردون از چهره هـای 

اصلاح طلـب مجلـس اسـت تشـکیل شـده و بـه نقش آفرینـی خواهد پرداخت. نکتـه قابل ذکر 

اینکـه چنیـن فراکسـیون هایی بعضـا در مجالـس قبلـی هـم حاضـر بوده انـد ولـی امـروز نقش 

آنها در تقسـیم مسـئولیت ها بیشـتر به چشـم می آید. 

  تعیین ریاست مجلس از مسیر فراکسیون می گذرد 

ماجـرای تشـکیل فراکسـیون ها بـه فرآینـد تعییـن ریاسـت و اعضـای هیات رئیسـه بیـش از 

هـر مسـاله دیگـری گـره خـورده و به عبارتـی اگـر بنابـه تکـرار سـنوات گذشـته باشـد، شـاکله 

اصلـی فراکسـیون اکثریـت خواهـد بـود کـه ریاسـت مجلـس آینـده را تعیین می کنـد و در غیر 

ایـن صـورت ائتلافـی از فراکسـیون های حاشـیه ای کـه بعیـد نیسـت درمـورد برخـی گزینه هـا 

بـا فراکسـیون اقلیـت هـم بـه توافـق برسـند نقـش موثـری در تعییـن مسـئولیت های اصلـی 

مجلـس آینـده ایفـا کنند.

 همین جـا بایـد بـر یـک نکتـه مهـم تاکیـد کنیـم. از آنجایی کـه اصلاح طلبـان و اعتدال گرایان 

در مجلـس یازدهـم اقلیتنـد، نمی تواننـد بـه معرفـی گزینه ای از دورن خودشـان برای ریاسـت 

یـا نایب رئیسـی مجلـس فکـر کننـد ولـی از ایـن امـکان برخوردارنـد کـه درصـورت اطمینـان از 

بـه دسـت گرفتـن سـکان برخـی کمیسـیون ها )ماننـد کمیسـیون برنامـه و بودجه کـه در ادوار 

گذشـته ریاسـت آن دراختیـار یـک چهـره اصلاح طلـب بـوده( اکنـون از گزینه هـای خاصی در 

جریـان اصولگرایـی بـرای ریاسـت مجلـس حمایت کنند.

  چالش تعیین رئیس و گزینه های پرتعداد و مدعی

 آنچـه درجریـان رقابت هـای ایـن روزهـا به چشـم می آید، تعدد گزینه های مدعی برای ریاسـت 

مجلس اسـت، اتفاقی که تداعی کننده چالش به جای رقابت و چنددسـتگی به جای وحدت 

درجمع منتخبان راه یافته به مجلس آینده اسـت. 

اگـر بخواهیـم صریح تـر صحبـت کنیـم بایـد گزینه هـای احتمالـی ریاسـت مجلـس آینـده را 

نـام بـرده، نسـب سیاسـی آنهـا را بررسـی کـرده و احتمـال ائتـلاف فراکسـیون ها درخصـوص 

آنهـا را بسـنجیم تـا وضعیـت کنونـی در فاصلـه دوهفتـه مانـده بـه تشـکیل مجلس تـا حدودی 

مشـخص شود.

 

از یک سـو نماینـدگان منسـوب بـه شـورای ائتـلاف اصولگرایـان که تاکنون جلسـات متعددی 

درخصـوص موضوعـات مختلـف مربـوط به مجلس آتی تشـکیل داده اند آنچنان که پیش بینی 

می شـد بر ریاسـت محمدباقر قالیباف متفق هسـتند و از آنجایی که تعدادشـان احتمالا در 

کل کشـور بیـش از 100 نفـر خواهـد بـود قـادر خواهنـد بود در این زمینـه نقش آفرینی موثری 

کننـد. علاوه بـر ایـن درخصـوص احتمـال موفقیت قالیباف باید نکته مهم دیگری را نیز مدنظر 

داشت. انصراف علیرضا زاکانی، منتخب مردم قم در مجلس یازدهم از کاندیداتوری ریاست 

مجلس آینده که چندی پیش به صورت رسـمی اعلام شـد، به طور ملموسـی می تواند شـانس 

. هـد د یـش  فزا ا سـت  یا ر لـی  صند بـر  تکیـه  ی  بـرا را  ن  تهـرا سـبق  ا ر  ا شـهرد

  گزینه های امیدوار به ائتلاف با دیگر فراکسیون ها 

قالیبـاف البتـه در ایـن مسـیر بـدون رقیـب نیسـت، چراکـه حداقـل سـه یـا چهـار گزینـه دیگر 

به صـورت جـدی درحـال تـلاش بـرای کسـب کرسـی ریاسـت هسـتند.

شـاید مهم تریـن رقیـب وی در ایـن مسـیر حمیدرضـا حاجی بابایی وزیـر آموزش وپرورش دولت 

دهـم و نماینـده مـردم همـدان در مجلـس باشـد، کسـی کـه گفته می شـود در هفته های اخیر 

رایزنی هـای زیـادی را بـا فراکسـیون های حاشـیه و برخـی فراکسـیون های قومـی مجلـس 

داشـته اسـت. او سـابقه 6 دوره حضور در مجلس را در کارنامه دارد و در مجلس دهم ریاسـت 

فراکسـیون نمایندگان ولایی را برعهده داشـت.

نفـر یـا بهتـر بگویـم دو نفـر بعـدی، دیگـر وزرای دولـت احمدی نـژاد هسـتند. یکـی وزیـر 

راه وشهرسـازی و دیگـری وزیـر اقتصـاد. علـی نیکـزاد، منتخـب مـردم اردبیـل و شـمس الدین 

حسـینی، منتخب مردم تنکابن و رامسـر ازجمله افرادی هسـتند که در روزهای اخیر نام شـان 

ایـن روز هـا و در کنـار تکاپـوی نماینـدگان طیف  هـای مختلـف برای 

رسـیدن بـه گزینـه نهایـی و به دسـت آوردن کرسـی ریاسـت مجلس، 

جلسـات وفـاق بـا حضور نامزد های ریاسـت مجلـس درحال برگزاری 

اسـت، هرچند عدم حضور قالیباف در این جلسـات برخی حواشـی 

را به دنبال داشـته اسـت.

علاوه بـر جلسـات وفـاق، نشسـت فرعـی دیگـری نیـز بـا حضـور 

آقاتهرانـی، میرتاج الدینـی و سـیدرضا تقـوی هـم درحـال برگـزاری 

اسـت کـه بـرای اطـلاع از جزئیـات رونـد ایـن جلسـات بـا تقـوی، 

نماینـده تهـران در مجلـس یازدهـم و عضـو ارشـد جامعـه روحانیـت 

مبـارز گفت وگـو کردیـم.

سـیدرضا تقـوی، منتخـب مـردم تهـران در مجلـس یازدهـم با اشـاره 

بـه فرآینـد انتخـاب هیات رئیسـه و مصوبـات و جلسـات وفـاق و ایـن 

گمانه زنـی کـه قالیبـاف شـرایط ایـن جلسـه را پذیرفته اسـت، اظهار 

داشـت: »بنده در دو جلسـه از این نشسـت  ها حضور داشـتم و هدف 

مـا نیـز ایـن اسـت کـه وحـدت و یکپارچگـی کـه در ایـام انتخابات به 

وجـود آمـد، در مجلـس بـرای مدیریـت آن نیـز حفظ شـود.«

تقـوی در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه ایـن وحدت درمقابل چه کسـانی 

قـرار اسـت شـکل گیـرد، گفـت: »همـه ایـن صحبت  هـا درون همین 

ائتـلاف اسـت کـه برخـی هماننـد آقایـان حاجی بابایـی، نیکـزاد، 

میرسـلیم و قالیبـاف خـود را نامـزد کردنـد تـا بـه نظـر واحـد برسـند.

بنابراین این اقدامات تلاش درونی یک مجموعه اسـت اما درنهایت 

بایـد فراکسـیون ائتـلاف تعییـن کنـد چه کسـی رای بیشـتری دارد و 

همـان فـرد نیـز به مجلس معرفی می شـود.«

  جلسات وفاق ذیل فراکسیون اکثریت است

منتخـب مـردم تهـران در مجلـس یازدهـم دربـاره اینکـه آیا جلسـات 

وفـاق ذیـل فراکسـیون اکثریـت اسـت، اظهار داشـت: »بله جلسـات 

وفاق درون فراکسـیون اکثریت انجام می شـود اما چند مدعی برای 

ریاسـت مجلس وجود دارد که در این جلسـات سـعی می شـود این 

افراد را به هم برسـانند و بررسـی کنند چه کسـی معیار ها یا ایرادات 

بیشـتری دارد تا درنهایت به نتیجه واحد برسـند.«

  آقایان وفاق گفتند چون قالیباف خود را رئیس می دانست

از او دعوت نکردیم

وی در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه چـرا قالیبـاف در وهلـه اول بـه ایـن 

جلسـات دعـوت نشـد، تصریـح کـرد: » آقایانـی کـه جلسـات وفاق را 

برگـزار می کردنـد، ایـن نظـر را داشـتند کـه چون آقـای قالیباف خود 

را رئیـس می دانـد، لـذا ایشـان را دعـوت نکردنـد.«

تقـوی بـا بیـان اینکـه بنـده از گـروه وفـاق شـنیدم که چـون قالیباف 

خـود را از الان رئیـس می دانـد، جـای بحـث نـدارد و چـرا بایـد از او 

دعـوت کنیـم، درعین حـال گفـت: »البتـه وقتـی ایـن سـوال از خـود 

قالیبـاف پرسـیده شـد، گفـت اگـر مـن را دعـوت می کردنـد بـه ایـن 

جلسـات می رفتـم.« 

  قالیباف گفت اگر از من برای جلسات وفاق دعوت می شد

شرکت می کردم 

ایـن نماینـده مجلـس یازدهـم درباره اینکه اگر جلسـات وفاق معتقد 

به ریاسـت قطعی قالیباف اسـت، چرا با وی رقابت می کنند، یادآور 

شـد: »وقتـی آنهـا بـه قالیبـاف نظرشـان را گفتند، او گفته بود کسـی 

از من دعوت نکرده اسـت وگرنه به جلسـات می رفتم، چراکه معتقد 

به گفت وگو هسـتم.«

وی افـزود: »البتـه بقیـه کاندیدا هـا معتقـد بـه ایـن مسـاله نبودنـد، 

چراکـه درغیـر این صـورت خودشـان جلسـه ای برگـزار نمی کردنـد.«

  عدم کاندیداتوری در انتخابات 1400

شرط جلسات وفاق برای ریاست مجلس بود

تقـوی دربـاره شـروط و مصوبـات جلسـات وفـاق بـرای تعییـن نامـزد 

نهایـی ریاسـت مجلـس گفـت: »یکـی از شـروط ایـن بـود کسـی 

کـه می خواهـد رئیـس مجلـس شـود نبایـد بـرای انتخابـات 1400 

کاندیـدا باشـد و استدلال شـان ایـن بـود مـا رئیس یک سـاله مجلس 

نمی خواهیـم. کار رئیـس مجلـس بایـد ادامـه دار باشـد، چراکـه 

درغیـر این صـورت مسـائل دولـت بـا مجلس درآمیخته می شـود و هر 

کاری رئیـس مجلـس انجـام دهـد، به عنـوان اقـدام بـرای انتخابـات 

ریاسـت جمهوری تلقـی می شـود؛ لـذا گفتنـد بـرای اینکـه ایـن 

مجلـس از این گونـه مسـائل بـری باشـد، بایـد فـردی انتخـاب شـود 

کـه رئیس مجلـس باشـد، نـه اینکه بـرای انتخابات ریاسـت جمهوری 

کار کنـد.«

منتخـب مـردم تهـران در مجلـس یازدهـم درعین حـال متذکـر شـد: 

»بنابرایـن شـرط ایـن بـود کـه اگـر قالیبـاف یـک سـال دیگـر قـرار 

اسـت بـرای ریاسـت جمهوری کاندیـدا شـود پـس درحال حاضـر 

نبایـد کاندیـدا شـود و اگـر متعهـد می شـود کـه در مجلـس بمانـد، 

قابـل بحـث اسـت کـه صحبـت کننـد.«

وی درباره اینکه آیا قالیباف چنین قولی داده، اظهار داشت: »بنده 

فقـط می دانـم شـرط دوسـتان وفـاق ایـن بـود امـا در جلسـه بعـدی 

ایـن نشسـت حضـور نداشـتم کـه بدانـم به چه نتیجه ای رسـید.«

تقـوی بـا اشـاره بـه فرآینـد انتخـاب رئیس مجلس آینـده توضیح داد: 

»قاعـده ایـن اسـت کـه ایـن بحـث بـه فراکسـیون بـرود و فراکسـیون 

بـه هریـک از ایـن کاندیدا هـا رای داد، وی معرفـی خواهـد شـد.«

بـه گفتـه ایـن منتخـب مجلـس یازدهـم اینکه کدام افـراد زیر بار نظر 

فراکسـیون برونـد، آن چیـزی اسـت کـه بایـد بعدا مشـخص شـود اما 

اکنـون روال چنیـن اسـت کـه در مقدمـه و شـروع کار مجلـس کـه 

افتتاحیـه برگـزار می شـود، طـی فراخوانـی از کلیـه افراد فراکسـیون 

کـه حـدود 220 نفـر هسـتند، دعـوت می شـود. وی همچنین افزود: 

»وقتی کاندیدا ها مطالب خود را در کمیسـیون مطرح کردند، برای 

ریاسـت رای گیـری می شـود و هـر فـردی رای 

آورد، وارد رای گیری داخل مجلس می شـود.«

سیدمحمدرضا میرتاج الدینی، منتخب مردم تبریز درمجلس یازدهم در گفت وگو 

با »فرهیختگان« توضیحاتی را درخصوص فرآیندهای انتخاب ریاست مجلس و 

همچنین روند تشکیل فراکسیون اکثریت بیان کرد. 

وی که یکی از بانیان برگزاری جلسات وحدت درمیان اصولگرایان است، در ابتدای 

این گفت وگو با اشاره به روند تعیین ریاست مجلس و برگزاری جلسات وفاق درباره 

ریاست آینده مجلس اظهار داشت: »روند ما همان روند گذشته خواهد بود و از 

این رو ما در آستانه شروع مجلس یعنی ششم خرداد، یک جلسه فراکسیون اکثریت 

نیروهای انقلاب را خواهیم داشت.« 

میرتاج الدینی با بیان اینکه درآن جلسات مقدمات انتخاب هیات رئیسه، اساسنامه و 

فرآیند انتخاب هیات رئیسه بررسی خواهد شد، ادامه داد: »در جلسه دوم فراکسیون 

که قبل از جلسه دوم رسمی مجلس خواهد بود، ابتدا در فراکسیون، کاندیداهای 

هیات رئیسه اعم از ریاست، نواب رئیس و دبیرها و ناظرها در یک انتخاب دوستانه 

داخل فراکسیون انتخاب خواهند شد.« 

منتخب مجلس یازدهم افزود: »کسانی که عضو فراکسیون اکثریت هستند و 

عضویت آن را نیز پذیرفته و به انتخاب این فراکسیون پایبند هستند و رای آوردند 

در صحن علنی مجلس کاندیداها خواهند شد تا از تشتت و تفرق پرهیز شود، 

نامزدهای هیات رئیسه هم این را پذیرفته اند.« 

وی درباره اعلام پذیرش شرایط جلسه وفاق از سوی قالیباف گفت: »بنده به موضوع 

جلسات وفاق ورود نمی کنم اما درباره فراکسیون اکثریت می توانم صحبت کنم؛ 

بنابراین در فراکسیون اکثریت تاکنون بحثی درباره شرایط نامزدهای هیات رئیسه 

نشده است.«  میرتاج الدینی بر همین اساس تاکید کرد: »هرگونه شرط گذاری 

نسبت به نامزدها درحیطه اختیارات فراکسیون اکثریت است و ما آنجا در چارچوب 

آیین نامه مجلس عمل خواهیم کرد.« 

وی درباره جزئیات جلسه وفاق نیز متذکر شد: »درباره بحث هفت نفر از زبان 

من چیزی ننویسید، چراکه نمی خواهم دامن زدن به 

اختلافات پیش  آید.« 

علیرضا زاکانی، منتخب مردم قم در مجلس یازدهم شورای اسلامی در گفت وگو 

با »فرهیختگان« پاسخگوی سوالاتی درخصوص نحوه تعیین ریاست مجلس، 

جلسات برگزارشده و فرآیند های پیش رو بود.  وی در ابتدای این گفت وگو درباره 

روند و نحوه تعیین ریاست مجلس آینده اظهار داشت: »روند تعیین ریاست مجلس 

این گونه است که ابتدا کسانی که در مظان ریاست و نواب رئیس هستند، در 

شورای موقت، رویکرد ها و برنامه  های خود را اظهار می دارند ولی آنجا تصمیمی 

گرفته نمی شود.«

  رای گیری فراکسیون ملاک و میزان تعیین رئیس مجلس یازدهم است

زاکانی با بیان اینکه این جلسه اول خردادماه برگزار خواهد شد، افزود: »پس از 

این نشست در جلسه اول فراکسیون مردمی انقلاب اسلامی که با حضور اعضای 

این فراکسیون شکل خواهد گرفت، افراد مجدد خود را طبق زمان بندی مشخص 

معرفی و برنامه  های خود را ذکر کرده و بعد رای گیری خواهد شد؛ بنابراین رای گیری 

فراکسیون ملاک و میزان است.« منتخب مردم قم در مجلس یازدهم درباره اینکه 

آیا جلسات وفاق در ذیل فراکسیون اکثریت تعریف می شود، تاکید کرد: »خیر، 

این گونه نیست، آنها جلساتی است که دوستان بنابر علاقه  خود تشکیل می دهند 

و این ایرادی ندارد، چراکه با هم گفت وگو می کنند اما اصل، روند و تصمیمات 

فراکسیون است.« وی در پاسخ به این سوال که برخی معتقدند چون از قالیباف 

دعوت نشده این جلسات وفاق موردقبول نیست، گفت: »همه این اقدامات 

درنهایت در فراکسیون تجمیع می شود؛ چون من در متن ماجرا هستم، می بینم 

حاشیه سازی و فضاسازی  هایی که می شود نوعی جفا در حق مجلس آینده است.« 

زاکانی با تاکید بر اینکه نباید به هیچ وجه مسیری را طی کنیم که باعث شکاف 

شود، خاطرنشان کرد: »جلسه ای که تحت عنوان وفاق تشکیل شده، جلسه خوبی 

است و دوستان با هم صحبت می کنند، اما الزامی برای مجلس وجود ندارد؛ 

لذا آنچه برای مجلس الزام دارد جنبه ای است که درون 

فراکسیون انجام می شود.«

لطف الله فروزنده، سخنگوی جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی و معاون پارلمانی 

رئیس جمهور در دولت دهم در گفت وگو با »فرهیختگان« توضیحاتی را درخصوص 

رقابت های درونی مجلس برای تعیین ریاست و دیگر مسئولیت های آتی پارلمان ارائه 

کرد.  وی در ابتدای این گفت وگو با اشاره به اینکه اکثریت مجلس یازدهم را اصولگرایان 

و جریان انقلابی تشکیل می دهند، گفت: »آنچه این روزها بسیار مهم و سرنوشت ساز به 

نظر می رسد، روند تشکیل یک فراکسیون منسجم میان این دست نمایندگان مجلس 

است. طبیعتا باید همه نمایندگان منسوب به این جریان تلاش کنند وحدت شکل گرفته تا 

اینجای کار آسیب نبیند و دچار خدشه نشود.« فروزنده با تاکید بر اینکه تمامی رقابت های 

درون جناحی این جریان باید به چارچوب های فراکسیون آتی محدود شود، گفت: »در 

رقابت های درون  فراکسیون باید گزینه های نهایی برای ریاست و دیگر مسئولیت های 

مجلس تعیین شود و زمانی که کار به صحن رسید باید جلوه وحدتی از این تلاش ها به 

مردم نشان داده شود. البته با شناختی که بنده دارم اکثر افرادی که در مجلس آینده 

حضور دارند متعهد به چنین ضوابطی خواهند بود و تلاش می کنند اکثر مجلس آینده 

قوی، متحد، پرتلاش و موثر باشد.«  این فعال سیاسی با بیان اینکه امید مردم به مجلس 

یازدهم معطوف شده است، گفت: »جریان اکثریت در مجلس آینده باید منشا اثرات 

خیری برای کشور و مردم باشد. از آنجایی که مشکلات اقتصادی امروز کشور مشکلات 

پیچیده ای است، به هیچ عنوان فرصتی برای چالش ها و حاشیه ها در جریان فعالیت این 

مجلس نباید وجود داشته باشد و نمایندگان باید از همان روز اول به صورت منسجم، 

همراه و همدل و با استراتژی های روشن و مشخص برای حل مشکلات کشور اقدام کنند، 

چراکه بدون این الزامات مشکلات حل شدنی نیست.«   وی با تاکید بر اینکه دشمن 

درحال عملیات روانی است، گفت: »نمایندگان باید متوجه شرایط امروز کشور باشند 

و با شناختن چالش ها به سمت حل مشکلات مردم و رفع دغدغه های جامعه حرکت 

کنند.«  فروزنده با تاکید بر اینکه روحیه کار تشکیلاتی و داشتن انسجام در مجلس آینده 

از عناصر کارآمدی مجلس خواهد بود، گفت: »مردم لحظه به لحظه درحال رصد عملکرد 

نمایندگان هستند و اولین گام مجلس اگر قوی و محکم با اتحاد 

باشد حتما امیدواری ها برای رفع مشکلات هم بیشتر خواهد شد.« 

احمد نادری، منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم شورای اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره 

روند و نحوه تعیین ریاست مجلس و تحرکات برخی نمایندگان درقالب جلسات وفاق اظهار داشت: »ما 

درون جریان انقلاب اسلامی، فراکسیون سیاسی اکثریت را تشکیل دادیم که بیش از 200 نفر عضو خواهد 

داشت.« نادری با بیان اینکه جریانات فکری و مشرب های مختلفی درون جبهه انقلاب وجود دارد که این 

امر مبارکی است، افزود: »اختلاف سلایق نکته بدی نیست اما شعار ما کارآمدی در سایه وحدت است.« 

منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم شورای اسلامی تاکید کرد: »ما باید یک مجلس کارآمد داشته باشیم 

که کلیدواژه آن وحدت است؛ درواقع جبهه انقلاب در این موضوع نوعی خط قرمز دارد.«

  هوشیاری در نیروهای انقلاب به قدر کافی وجود دارد

وی بخش زیادی از بعد رسانه ای مربوط به اختلاف سلایق را هدفمند و هوشمند ارزیابی کرد و گفت: 

»هوشیاری در نیروهای انقلاب به قدر کافی وجود دارد؛ لذا اینکه برخی بخواهند مجلس را درگیر حواشی 

کرده و از کارکرد اصلی خود در آستانه تشکیل غافل کنند، نوعی انحراف است.« نادری نکته بعدی را 

مربوط به سازوکار انتخاب هیات رئیسه دانست و گفت: »طبق سازوکار مجلس ما یک فراکسیون سیاسی 

اکثریت خواهیم داشت که سازوکار پیوستن مستقلین و کسانی که در ذیل شورای ائتلاف نبودند، محسوب 

می شود.« منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم با بیان اینکه این طیف هم شامل جبهه پایداری و هم 

مستقلین است، اضافه کرد: »در این فراکسیون سیاسی اساسا درمورد اینکه چه کسی رئیس، نایب رئیس 

یا دبیر و ناظر شود، بحث خواهد شد.« وی تاکید کرد: »با وفاقی که وجود دارد تکلیف هیات رئیسه مجلس 

را در این فراکسیون مشخص خواهیم کرد و بعد به صحن می رویم.«

  همه سلایق در ذیل فراکسیون مردمی انقلاب اسلامی جمع می شوند

نادری درباره اینکه آیا درنهایت همه سلایق به یک جمع بندی می رسند، گفت: »تحلیل من این است. 

البته تمام تلاش ما نیز این است که سلایق در ذیل پرچم انقلاب اسلامی و فراکسیون مردمی انقلاب 

اسلامی جمع شوند.«

این نماینده مجلس یازدهم درباره احتمال ریاست آقای قالیباف در مجلس یازدهم خاطرنشان کرد: »ما در 

یکی از مصوبات اخیر در کارگروه اجرایی متعهد شدیم درباره اشخاصی که کاندیدای 

ریاست و نایب رئیسی هستند، اظهارنظری نکنیم.«

ــا  ــو ب ــلامی در گفت وگ ــورای اس ــم ش ــس یازده ــران در مجل ــردم ته ــب م ــان، منتخ ــره الهی زه

»فرهیختــگان« بــا اشــاره به برخــی حواشــی پیرامــون انتخــاب ریاســت مجلــس یازدهــم اظهــار 

ــد و  ــرح ش ــن مط ــت منتخبی ــه در نشس ــت ک ــی اس ــس موضوع ــت مجل ــث ریاس ــت: »بح داش

ــب  ــکاف و تخری ــلاف، ش ــز از اخت ــرار دارد، پرهی ــت ق ــدگان مل ــر نماین ــاره مدنظ ــه دراین ب آنچ

کاندیداهاســت«.

الهیــان خاطرنشــان کــرد: »کاندیداهــای فعلــی ریاســت مجلــس در شــرایط وفــاق و همدلــی 

جلســاتی داشــته و توافقاتــی نیــز بــا یکدیگــر کرده انــد مبنی بــر اینکــه شــرایط را طــوری فراهــم 

کننــد تــا از ایجــاد شــکاف بیــن منتخبیــن جلوگیــری شــود و فضــا مبتنی بــر رقابــت ســالم باشــد.«

منتخــب مــردم تهــران در مجلــس یازدهــم ادامــه داد: »در پروســه انتخــاب رئیــس مجلــس دو 

نفــر نهایتــا بــرای رقابــت در فراکســیون اکثریــت حضــور پیــدا خواهنــد کــرد و بــا ارائــه دیــدگاه 

خــود دورنمایــی از وضعیــت تحــول در مجلــس آینــده ارائــه می دهنــد کــه براســاس آن منتخبیــن 

دســت بــه انتخــاب می زننــد.«

ــت و  ــم دانس ــس یازده ــول در مجل ــی تح ــوان اجرای ــه و ت ــتن برنام ــر داش ــل را مبتنی ب وی اص

گفــت: »هــدف مــا ایــن اســت تــا مجلــس آتــی بــه ســطح مناســبی از اقتــدار و قــدرت لازم برســد.«

الهیــان در پاســخ بــه ایــن ســوال کــه آیــا انصــراف زاکانــی به نفــع قالیبــاف صــورت گرفــت، گفــت: 

ــرود، چراکــه  ــی به ســمت آقــای قالیبــاف ب »الزامــا این طــور نیســت کــه ســبد رای آقــای زاکان

ایــن احتمــال وجــود دارد کــه گزینه هــای دیگــر نیــز مــورد توجــه باشــند امــا بــا وجــود ایــن، مهــم 

ایــن اســت کــه کاندیداهــای ریاســت از چــه دیــدگاه و ســلایق سیاســی برخــوردار هســتند.«

ــدون  ــاق ب ــات وف ــکیل جلس ــوص تش ــم درخص ــس یازده ــران در مجل ــردم ته ــب م ــن منتخ ای

دعــوت از قالیبــاف یــادآور شــد: »همان طــور کــه پیش تــر اشــاره کــردم منتخبیــن می خواهنــد 

ــار  ــرش و رفت ــوع نگ ــت ن ــلم اس ــا مس ــرای م ــه ب ــد و آنچ ــی نباش ــکاف و اختلاف ــه ش هیچ گون

کاندیداهــای ریاســت مجلــس اســت کــه ایجــاب می کنــد در فضــای بــه دور از شــکاف و 

ــد.« ــش ببرن ــلاف کار را پی اخت

وی تاکیــد کــرد: »ایــن امــر در بســتر یــک رقابــت ســالم و بــه دور از تخریــب صــورت می گیــرد از 

ایــن رو هــر رفتــاری کــه باعــث شــکاف در مجلــس یازدهــم شــود موردنظــر 

و تاییــد جبهــه انقــلاب نبــوده و مــردم نیــز موافــق آن نیســتند.«

غلامحسین رضوانی، منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم در گفت وگو با »فرهیختگان« 

جزئیاتی را از تشـکیل و تداوم جلسـات موسـوم به جلسـه وفاق درخصوص مجلس یازدهم 

بیان کرد که مشـروح آن در ادامه از نظر می گذرد.

جلسـه ای که امروز به نام جلسـه وفاق معروف شـده چه زمانی و چگونه آغاز شـد؟

بلافاصلـه بعـد از انتخابـات مجلـس در دوم اسـفند، ده هـا و بلکـه صدهـا جلسـه تشـکیل شـد. 

جلسـات مختلـف بـود، مـن درایـن مـورد خرده نمی گیرم. عده ای خواسـتند با هم جلسـه تشـکیل 

دهنـد، منـع قانونـی هـم وجـود نـدارد. گمانه زنـی مـن ایـن اسـت کـه تاکنـون بیش از هزارجلسـه 

تشـکیل شـده اسـت. یکی از آن جلسـات که نسـبت به دیگران دیرتر هم شـروع شـد، جلسـه ای 

بـود کـه بـه ابتـکار جبهـه پایـداری تشـکیل شـد. ابتـدا جبهه پایداری درخواسـت کـرد تعدادی از 

کاندیداهـای ریاسـت و چنـد نفـر دیگـر درجلسـه حضـور یابنـد، سـپس هرکـدام از کاندیداهـای 

ریاسـت سـه، چهار نفر، که هوادار ریاسـت احتمالی و بالقوه خودشـان هسـتند به جلسـه اضافه 

کننـد و نهایتـا جمـع افـراد حاضـر در ایـن جلسـه متجـاوز از 20 نفـر شـد. 

ایـن جلسـه اولین بـار 19 فروردین مـاه تشـکیل شـد. از افـرادی دعـوت کردیـم و آمدنـد، البتـه 

هرکدام شـان می توانسـتند دعـوت پایـداری را نپذیرنـد و نیاینـد. اجبـاری نبـوده اسـت. برادرانـی 

کـه انتقاداتـی مطـرح می کننـد می توانسـتند تشـریف نیاورنـد، اگـر قبـول نداشـتند. 

قالیباف جلسـه اول حضور داشـت؟

در جلسـه اول و دوم قالیبـاف بـه دو دلیـل دعـوت نشـد. یکـی اینکـه قـرار بـود کسـانی را دعـوت 

کنیـم کـه بین شـان امـکان مقایسـه و انتخـاب باشـد، یعنـی افـرادی باشـند کـه خـود را بی نیـاز از 

ایـن بررسـی نداننـد و نهایتـا بـه نتیجـه ایـن رونـد تمکیـن کننـد، یعنـی اگـر جلسـه وفـاق بـه ایـن 

نتیجـه رسـید کـه فـلان فـرد اصلـح اسـت بقیـه ایـن نظـر را قبول کـرده و از کاندیداتـوری انصراف 

دهنـد. درمـورد شـخص قالیبـاف بـا ایـن تصور که ایشـان پیشـاپیش شـاید خـود را رئیس می داند 

و ممکـن اسـت بـه ایـن رونـد تمکیـن نکنـد و خروجـی جلسـه را نپذیـرد، دعـوت نشـد. دومیـن 

دلیـل ایـن بـود؛ کسـی کـه می خواهـد در 1400 کاندیـدای ریاسـت جمهوری شـود نمی توانـد 

رئیس مجلـس باشـد. ایـن موضـوع هـم در جلسـه اول مطـرح شـد. لـذا بـا توجـه بـه ایـن دو نکتـه 

قالیبـاف دعوت نشـد. 

در جلسـه دوم امـا یکـی از بـرادران گفـت کـه ایـن جلسـه نبایـد »جلسـه نـه بـه قالیباف« باشـد که 

حـرف درسـتی بـود، چـون ایـن جلسـه بحـث مصداقـی خاصـی نداشـت. بنـده پاسـخ این مسـاله 

را دادم و گفتـم کـه »ایـن جلسـه به هیچ وجـه نـه بـه کسـی نیسـت«، بحـث ایـن بـود تمـام کسـانی 

کـه در معـرض کاندیداتـوری هسـتند مـورد بررسـی قـرار گرفتـه و اصلـح تشـخیص داده شـود. 

پیشـاپیش نـه فـردی را به عنـوان اصلـح و نـه به عنـوان غیراصلـح مطـرح نکردیـم. 

درادامـه ایـن صحبت هـا، جمـع بـه پیشـنهاد یکـی از کاندیداهای بالقوه ریاسـت رای داد مبنی بر 

اینکـه یـک جلسـه فرعـی بـرای صحبـت بـا افراد ازجمله قالیباف تشـکیل شـود. این جلسـه فرعی 

متشـکل از میرتاج الدینـی، تقـوی و آقاتهرانـی اسـت. ایـن جلسـه تشـکیل شـده و از آن به عنـوان 

جلسـه وحدت یاد  شـد، درحالی که این جلسـه زائیده جلسـه وفاق اسـت. 

حاضران در این جلسـه چه کسـانی بودند؟

به صـورت کلـی پژمان فـر، بنـده، نـادران، برخـی اعضـای هیات رئیسـه مجلـس دهـم، برخـی 

اعضـای هیات رئیسـه مجالـس قبلـی، چنـد نفـر از وزرای سـابق مثـل نیکـزاد همچنیـن زاکانـی، 

میرسـلیم و حاجی بابائـی. 

ماجرای قالیباف چه شـد؟

یکـی از دوسـتان مدعـی شـد قالیبـاف می گویـد مـن آن دو شـرط را قبـول دارم و نـه خـود را 

پیشـاپیش رئیـس می دانـم و نـه برنامـه ای بـرای ریاسـت جمهوری 1400 دارم. لـذا وقتـی ایـن 

موضـوع مطـرح شـد، قـرار شـد ایشـان هـم بـرای جلسـات دعـوت شـود بنابرایـن فکـر می کنـم از 

جلسـه سـوم بـه بعـد ایشـان هـم دعـوت شـدند. 

حضـور پیدا کردند؟

اولیـن مرتبـه ای کـه ایـن دعـوت مطـرح شـد، گفتنـد ایشـان بـه مسـافرت رفته انـد و در خوزسـتان 

هسـتند. جلسـه بعـدی همزمـان بـود بـا جلسـه منتخبیـن در هتـل تهـران کـه دعـوت شـده بودند 

و یـک جلسـه هـم ظاهـرا فـردی از اقـوام ایشـان فـوت کردنـد لـذا تـا الان در هیـچ یک از جلسـات 

حضـور پیـدا نکرده انـد ولـی در جلسـه ای کـه زیرمجموعـه ایـن جلسـه بـود، شـنیدم کـه حضـور 

دارنـد. همـان جلسـه ای کـه میرتاج الدینـی، تقـوی و آقاتهرانـی تشـکیل دادنـد. 

آیا به مصداق خاصی برای ریاسـت رسـیده اید؟

خیر. بررسـی ما ادامه دارد. نه نفیا و نه اثباتا به مصداق خاصی نرسـیدیم. 

جلسـات اول وفاق با حضور محصولی برگزار شـد؟

بله. جلسـه اول و جلسـه دوم. البته در جلسـه دوم تشـریف آوردند ولی می خواسـتند بروند که با 

اصرار حضار در جلسـه دوم هم تا پایان حضور داشـتند ولی جلسـات بعدی را حضور نداشـتند. 

بـه جـز محصولـی فـرد دیگری از خارج از جمع منتخبین هم حضور داشـت؟

بلـه. دو، سـه نفـر دیگـر هـم بودنـد. البتـه الان حضـور ذهـن نـدارم و بایـد بـه یادداشـت هایم 

مراجعـه کنـم. بعـد از آن جلسـه اتفاقـا بـرادر عزیـزی بـا مـن تمـاس گرفـت و گفـت »چـرا اعضـای 

پایـداری در جلسـه بودنـد؟ برخـی اعتـراض دارنـد.« گفتـم چـه کسـی اعتـراض دارد؟ ایشـان 

گفـت خیلی هـا هسـتند. گفتـم پـس چـرا کسـی در جلسـه بیـان نکـرد؟ گفت رودربایسـتی کردند 

و مطـرح نشـد. یـک نفـر را اسـم بردنـد و گفتنـد فلانـی کـه در جلسـه نیامـده به خاطـر ایـن بـوده 

اسـت. کسـی کـه ایشـان اسـم بردنـد از آن بـه بعـد بـه جلسـه آمدنـد و نه تنهـا حرفـی نداشـتند، 

وقتـی محصولـی می خواسـت از جلسـه بیـرون بـرود اصـرار کـرد شـما نـخ تسـبیح هسـتید و بایـد 

تـا آخـر جلسـه باشـید. بـا اصـرار ایشـان و دیگـران، محصولـی تـا آخـر در جلسـه مانـد. امـا بـه این 

بـرادرم حـرف حسـابی زدم و الان هـم آن را تکـرار می کنـم، اینکـه اگـر جبهـه پایـداری جلسـه ای 

تشـکیل داده و کسـی مخالـف اسـت، نبایـد در جلسـه حضـور داشـته باشـد، نـه اینکـه بـه جلسـه 

بیایـد و بعـد بگویـد مـن اعتـراض دارم. 

خبری منتشـر شـد که محصولی گفته  اسـت ما بر سـر ریاسـت مجلس از گزینه ای حمایت 

نمی کنیم. این خبر درسـت اسـت؟

خیـر. حـرف ایـن بـود »بـا وجـود اینکـه مـا از درون جبهـه پایـداری افـرادی را واجـد صلاحیـت 

می دانیـم به خاطـر وحـدت  گزینـه خـود را مطـرح نمی کنیم و براسـاس نتیجه جلسـه وفاق تصمیم 

می گیریـم.« حـرف محصولـی ایـن بـوده اسـت، نـه اینکـه مـا هیـچ گزینـه ای نخواهیـم داشـت. 

امـکان دارد از گزینـه دیگری حمایت کنید؟

بلـه. ایـن محتمـل اسـت. ایـن نکتـه را اضافـه کنیـد. چـرا دربـاره جبهـه پایـداری بـا اسـتاندارد 

دوگانـه برخـورد می شـود؟ اگـر قـرار باشـد بگوییـم »هـر کسـی کـه در مجلـس نیسـت حـق نـدارد 

در این گونـه جلسـات حضـور داشـته باشـد« بایـد ایـن معیـار را بـرای همـه افـراد 

و همـه جلسـات تعمیـم دهیـم.

بـرای تصـدی پسـت ریاسـت مجلـس بـه گـوش می رسـد 

هرچنـد از میـان آنهـا تنهـا سیدشـمس الدین حسـینی در 

اظهارنظـری اعـلام کرد احتمالا گزینه ریاسـت خواهد بود، 

اما از آنجایی که این دو چهره بسـیار به هم نزدیک هسـتند 

بعیـد به نظـر می رسـد بخواهنـد بـر سـر کرسـی ریاسـت بـا 

هـم رقابـت کنند.

نکتـه قابل توجـه دیگـر ایـن اسـت کـه ایـن دو نفـر، روزی 

ازجملـه همـکاران حمیدرضـا حاجی بابایـی در دولـت 

بوده اند و با توجه به همین نکته شـاید بهتر باشـد این طور 

اسـتنباط کنیـم کـه پـس از یـک ائتـلاف بسـیار محتمـل 

درنهایـت از میـان حاجی بابایـی، نیکـزاد و حسـینی تنهـا 

یـک نفـر نامـزد تصـدی ریاسـت مجلـس خواهـد شـد و دو 

نفـر دیگـر از وی حمایـت می کننـد.

 در ایـن زمینـه می تـوان ایـن نکتـه را هـم اضافـه کـرد کـه با 

توجـه بـه سـابقه طولانی مـدت حاجی بابایـی در مجلـس و 

توانمنـدی وی در لابـی بـا نماینـدگان مختلـف احتمالا وی 

گزینـه نهایـی خواهـد بـود. علاوه برایـن نمایندگـی مـردم 

همـدان بـرای حاجی بابایـی ایـن امـکان را فراهـم کـرده 

کـه بـا برخـی نامزدهـای اصلاح طلـب هـم امـکان ائتـلاف 

داشـته باشد.

چهره دیگر مطرح شده برای ریاست مجلس، سیدمصطفی 

میرسـلیم نماینـده مـردم تهـران و رئیـس شـورای مرکـزی 

حـزب موتلفـه اسـلامی اسـت کـه البتـه دربـاره او باید گفت 

نسـبت بـه دیگـر نامزدهـا از شـانس کمتـری بـرای ریاسـت 

برخوردار اسـت.

  فراکسیون اکثریت و جریان های سیاسی

آنچنان که در بالا هم ذکر شـد تعیین ریاسـت، نواب رئیس 

و دیگـر مسـئولیت های مجلـس آینـده از مسـیر توافقـات 

فراکسـیونی می گـذرد. علیرضـا زاکانـی روز گذشـته در 

نشسـت خبـری خـود از تشـکیل جلسـه هسـته اصلـی 

فراکسـیون اکثریـت در روز اول خـرداد خبـر داد، نشسـتی 

که به نظر می رسـد تداوم جلسـات منتخبانی اسـت که طی 

هفته هـای اخیـر به دعـوت اعضـای اصلی شـورای ائتلاف و 

به دبیری محمدرضا میرتاج الدینی برگزار شده و درجریان 

آن قرار اسـت فراکسـیون نیروهای انقلابی تشـکیل شـود.

درکنـار ایـن جلسـات فراکسـیونی البتـه گروه هـای دیگـر 

سیاسـی نیز نسـبت به برگزاری نشسـت هایی برای تعیین 

ریاسـت آتـی مجلـس اقـدام کردند که از میـان آنها می توان 

به جلسـات تشکیل شـده ازسوی جبهه پایداری اشاره کرد، 

جلسـاتی بـا نـام »وفاق« کـه از 19 فروردین ماه برگزاری آنها 

آغـاز شـده اسـت و درجریـان آن حاضـران تـلاش می کننـد 

بـه گزینـه نهایـی بـرای ریاسـت مجلـس برسـند. در ایـن 

جلسـات افـرادی چـون نصراللـه پژمانفـر، علـی نیکـزاد، 

غلامرضارضوانی، سیدمصطفی میرسلیم، علیرضا زاکانی، 

حمیدرضـا حاجی بابایـی و الیـاس نادران حاضر شـده اند.

 درخصـوص ایـن جلسـات نکتـه مهـم امـا عـدم شـرکت 

محمدباقـر قالیبـاف اسـت، ماجرایـی کـه ایـن روزهـا 

دسـتمایه چالشـی رسـانه  ای میان برخی منتخبان جبهه 

پایـداری بـا دیگـر منتخبـان مجلس آینده بـه ویژه اعضای 

شورای ائتلاف شده است، یکی می گوید قالیباف اساسا 

به این جلسـات دعوت نشـده و دیگری مدعی دعوت وی 

بـرای حضـور در ایـن جلسـات اسـت. در ایـن میـان البتـه 

به نظـر می رسـد نظـر هـر دو گـروه هـم صحیح باشـد و هم 

نادرسـت، چراکه تشـکیل دهندگان جلسه وفاق خودشان 

اعلام کرده اند چند جلسه اول را بدون دعوت از سرلیست 

اصولگرایـان در انتخابـات مجلـس تهـران برگـزار کردنـد و 

از جلسـه سـوم او را دعـوت کردنـد. بـا وجـود ایـن امـا باید 

اشاره کرد که محمدباقر قالیباف تاکنون در این جلسات 

که هشـت مورد از آنها برگزار شـده، شـرکت نکرده اسـت. 

البتـه اخبـار چالشـی درخصـوص جلسـات وفـاق صـرف 

همیـن یـک مـورد نیسـت چراکـه گفتـه می شـود حضـور 

صـادق محصولـی و چنـد تـن دیگـر از اعضـای جبهـه 

پایـداری در یکـی، دو جلسـه اول نیـز مـورد انتقـاد برخـی 

واقع شـده اسـت.

نکتـه نهایـی در ایـن خصـوص امـا فـارغ از حضـور یـا عـدم 

حضور محمدباقر قالیباف در این جلسات، نسبت تصمیم 

نهایـی ایـن جلسـه بـا روند کاری فراکسـیون اکثریت اسـت 

و بایـد منتظـر بـود و دیـد کـه چـه اتفاقـی در ایـن خصـوص 

رخ خواهـد داد.

  مساله ای مهم تر از تعیین رئیس

مسـاله قابل توجـه و بسـیار مهـم کـه حتمـا تعییـن رئیـس 

مجلس فرع بر آن خواهد بود مساله کارکرد و دستاوردهای 

مجلـس یازدهـم اسـت، اینکـه مردم بتوانند ظرف یک سـال 

آینده و روزهای منتهی به انتخابات ریاست جمهوری تغییر 

و امـکان تحـول را در کشـور ببیننـد و آن را لمـس کنند.

در روزهایـی کـه فشـارهای اقتصـادی ناشـی از عملکـرد 

نامطلـوب دولـت و همزمان تحریم های سـنگین اقتصادی 

کام مردم را تلخ و عرصه زندگی را بر آنها تنگ کرده اسـت 

و از طـرف دیگـر عـدم مشـاهده کارکردهـای قابل توجـه در 

مسـیر رفـع مشـکلات و دغدغـه مـردم در کارنامـه قـوای 

مجریـه و مقننـه، چشـم امیـد مردمـی را کـه در انتخابـات 

شـرکت کردند به مجلس جدید و رویکرد آن دوخته اسـت 

و اصـلا نیـازی بـه توضیـح نیسـت کـه مردم با تکیـه برکدام 

شـعارها بـه ایـن نماینـدگان رای دادنـد و حتمـا نیـازی بـه 

تکـرار هـم نیسـت کـه پـس از قطـع امیـد مـردم از کارکـرد 

مجلـس دهـم تکـرار ایـن واقعـه در دوره یازدهـم چه تبعات 

سـنگینی بـرای کشـور و اعتمـاد عمومـی بـه کلیـت نظـام 

حاکـم خواهـد داشـت، خیلی ها ابراز امیـدواری می کردند 

کـه بـا تغییـر ترکیب مجلس و حضـور نمایندگان نزدیک به 

جریـان انقـلاب امـور بـر ریـل صحیـح خـود منتقل شـده و 

ایـن قـوه درخدمـت رفع مشـکلات و دغدغه های مردم قرار 

گیـرد مسـاله ای کـه به نظـر می رسـد قرابتی بـا رقابت های 

سـنگین و بی رحمانـه سیاسـی بـرای تعیین رئیـس و دیگر 

مسـئولان مجلس آینده نداشـته باشـد. آنچه امروز مهم تر 

از فـرد تکیه زننـده بـر صندلـی رئیـس اولیـن سـال دوره 

یازدهـم خواهـد بـود فراینـد تعییـن وی و چگونگـی ایـن 

انتخاب اسـت اگر تلاش ها به سـمت افتراق، درگیری های 

سیاسـی، چالش  هـای رسـانه ای و وارد دانسـتن اتهامـات 

مختلـف بـه یکدیگر باشـد حتما برداشـت مـردم دعوا برای 

تسویه حسـاب سیاسـی میـان منتخبـان خواهـد بـود و 

نمی تـوان امیـد داشـت کـه در ایـن روزهای سـخت گره ای 

از مشـکلات مردم باز شـود؛ این امر مسـلم چیزی نیسـت 

جـز اینکـه اگـر نماینـدگان نتواننـد برسـر ارکان مجلس به 

توافقی همدلانه و با هدف پیشـبرد اهداف کشـور برسـند 

حتمـا نمی تواننـد در ادامـه راه هم از کار مردم گره گشـایی 

کننـد و در ایـن حالـت سرنوشـتی متفـاوت از آنچـه برسـر 

مجالـس گذشـته رفـت، بـرای ایـن دوره از پارلمـان نیـز 

مفـروض نخواهـد بود.

صفبندیدرونطیفهایمختلفاصولگرایانبرایکسبکرسیریاستمجلسیازدهم
آغازناامیدکنندهایبرایمجلسجدیداست

سیدرضاتقویدرگفتوگوبا»فرهیختگان«مطرحکرد

فراکسیون باید
درباره نامزدها نظر دهد

محمدرضامیرتاجالدینی،منتخبمردمتبریزدرمجلسیازدهم:

شرط گذاری برای نامزدهای ریاست
از اختیارات فراکسیون است

علیرضازاکانیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«تشریحکرد

نظر فراکسیون ملاک تعیین رئیس مجلس 
یازدهم است، نه جلسات وفاق

لطفاللهفروزندهدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

همدلی و داشتن استراتژی
شرط حل مشکلات اقتصادی

احمدنادری،منتخبمردمتهراندرمجلسیازدهم:

حاشیه سازی در آستانه تشکیل مجلس
نوعی انحراف است

زهرهالهیاندرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

هر رفتاری که باعث شکاف در مجلس شود
مورد تایید جبهه انقلاب و مردم نیست

غلامحسینرضوانی،منتخبمردمتهراندرمجلسیازدهمتشریحکرد

جلسات وفاق
چرا و چگونه تشکیل شد؟
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